

Recommendation 1910(2010) - The impact of the global economic crisis on migration in Europe

The CDDH took note of the recommendation: 70th meeting 15 – 18 June 2010; Doc. CDDH(2010)010 E

* * *

Recommendation 1910 (2010)¹

The impact of the global economic crisis on migration in Europe

1. The Parliamentary Assembly refers to its [Resolution 1718](#) (2010) on the impact of the global economic crisis on migration in Europe.

2. The Assembly considers that the Council of Europe is well positioned to contribute by its own standards and expertise to the global debate on how to best relieve the impact of the current economic and employment crisis on migrants. In this context, it draws attention to the Organisation's previous work in strengthening the rights of migrants, refugees and asylum seekers and in encouraging their effective integration.

3. Consequently, the Assembly recommends that the Committee of Ministers:

3.1. bring the recommendations contained in the aforementioned resolution to the attention of the governments of member states;

3.2. encourage all member states to accede to and implement the relevant Council of Europe conventions ensuring the protection of migrant workers;

3.3. instruct the European Committee on Migration (CDMG) to issue a policy paper on the consequences of the global crisis on migration in the 47 member states of the Council of Europe, bringing together, *inter alia*, relevant quantitative and empirical data on the effects of the current crisis on migration flows, unemployment rates among migrants, remittance flows as well as policy responses from all member states of the Council of Europe;

3.4. further develop measures to promote and protect the human rights of particularly vulnerable migrants and those in need of protection;

3.5. step up the Organisation's work in the field of integration of migrants in European societies;

3.6. further develop anti-discrimination and awareness-raising programmes fostering tolerance and respect towards cultural diversity and recognising the positive contribution of migrants to society.

1. *Assembly debate* on 27 April 2010 (13th Sitting) (see [Doc. 12200](#), report of the Committee on Migration, Refugees and Population, rapporteur: Mr Agramunt Font de Mora; and [Doc. 12217](#), opinion of the Committee on Economic Affairs and Development, rapporteur: Mr Lindblad). *Text adopted by the Assembly* on 27 April 2010 (13th Sitting).

<http://assembly.coe.int/Main.asp?link=/Documents/WorkingDocs/Doc10/EDOC12200.htm>

<http://assembly.coe.int/Main.asp?link=/Documents/WorkingDocs/Doc10/EDOC12217.htm>

Recommandation 1910(2010) - L'impact de la crise économique mondiale sur les migrations en Europe

Le CDDH a pris note de la recommandation : 70^e réunion 15 – 18 juin 2010 ; Doc. CDDH(2010)010F

* * *

Recommandation 1910 (2010)¹

L'impact de la crise économique mondiale sur les migrations en Europe

1. L'Assemblée parlementaire renvoie à sa [Résolution 1718](#) (2010) sur l'impact de la crise économique mondiale sur les migrations en Europe.

2. L'Assemblée estime que le Conseil de l'Europe est bien placé pour contribuer, grâce à ses propres normes et à son expertise, au débat mondial sur les façons d'atténuer au mieux l'impact de l'actuelle crise économique et de l'emploi sur les migrants. Dans ce contexte, elle attire l'attention sur les travaux antérieurs de l'Organisation en faveur du renforcement des droits des migrants, des réfugiés et des demandeurs d'asile, et de leur intégration effective.

3. En conséquence, l'Assemblée recommande que le Comité des Ministres:

3.1. porte les recommandations contenues dans la résolution citée précédemment à l'attention des gouvernements des Etats membres;

3.2. encourage tous les Etats membres à adhérer aux conventions du Conseil de l'Europe visant à assurer la protection des travailleurs migrants, et à les mettre en œuvre;

3.3. charge le Comité européen sur les migrations (CDMG) de publier un document d'orientation sur les conséquences de la crise mondiale sur les migrations dans les 47 Etats membres du Conseil de l'Europe, dans lequel seraient rassemblées notamment des données quantitatives et empiriques pertinentes sur les effets de la crise actuelle sur les flux migratoires, sur les taux de chômage des migrants, sur les flux d'envoi de fonds par les migrants, ainsi que les réponses des pouvoirs publics de tous les Etats membres du Conseil de l'Europe;

3.4. développe davantage les mesures de promotion et de protection des droits fondamentaux des migrants particulièrement vulnérables et de ceux qui ont besoin d'être protégés;

3.5. intensifie les travaux de l'Organisation dans le domaine de l'intégration des migrants dans les sociétés européennes;

3.6. développe davantage des programmes de lutte contre la discrimination et de sensibilisation, qui encouragent la tolérance et le respect à l'égard de la diversité culturelle, et reconnaissent l'apport positif des migrants pour la société.

1. *Discussion par l'Assemblée* le 27 avril 2010 (13^e séance) (voir [Doc. 12200](#), rapport de la commission des migrations, des réfugiés et de la population, rapporteur: M. Agramunt Font de Mora; et [Doc. 12217](#), avis de la commission des questions économiques et du développement, rapporteur: M. Lindblad). *Texte adopté par l'Assemblée* le 27 avril 2010 (13^e séance).

<http://assembly.coe.int/Mainf.asp?link=/Documents/WorkingDocs/Doc10/FDOC12200.htm>

<http://assembly.coe.int/Mainf.asp?link=/Documents/WorkingDocs/Doc10/FDOC12217.htm>